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مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای یزد مطرح کرد:

رضا نورانیان؛ آقای محیط زیست یزد در بازدید از ایرنا:

صرفه جویی 200 هزار مترمکعب آب در یزد با اقدامات حفاظتی یک ساله

محیط زیست از مناطق زیرپوشش نگهداری می کند

مشوقهایقانونمداری
درعوارضشهرداریدرنظرگرفتهشد

 عضو شــورای شهر اسلامی شهر 
یزد با برشمردن برخی ویژگی های 
جمله  از  شهرداری  عوارض  تعرفه 
به  شهروندان  تشویق  و  شفافیت 
کمترین  اعمال  از  قانون مــداری، 
افزایــش قانونی تعرفه های جدید 
در جهت کاهش فشار اقتصادی به 
مردم علی رغم کاهش درآمدهای 

شهرداری خبر داد.
»ســید ناصر حیدری« با حضور در 
اشــاره تلاشهای  ایســنا، ضمن  دفتر 
صورت گرفته در شــورای شــهر یزد 
بــرای تصویب تعرفه عــوارض و بهای 
خدمــات ســال ۱۴۰۲، خاطرنشــان 
از ســال  کرد: متاســفانه متن تعرفه 
۱۳۸۵ تاکنــون تغییــری نداشــت و 
تنها هر ســال، درصــدی به آن اضافه 
می شــد و علاوه بر این فاقد شفافیت 
لازم در مورد نحوه محاسبه تعرفه بود 
لذا امسال با بیش از صدها ساعت کار 
کارشناســان، متن تعرفــه تغییر پیدا 
کــرد و مــدل جدیدی ارائه شــد که 
امیدواریم با کمتریــن خطا به مرحله 

اجرا درآید.
وی از ویژگی هــای تعرفه جدید را 
انطباق  با  قانون گرایی در اخذ عوارض 
با قانون درآمــد پایدار و آرای عمومی 
دیــوان اداری ذکــر کــرد  و افزود: 

خوشبختانه  شفاف سازی در محاسبه 
عوارض و حذف فرمول های پیچیده، 
ســاده ســازی و قابل فهم بودن برای 
عموم شــهروندان از ویژگی های تعرفه 

امسال است.
حیدری از شاخصه های تعرفه جدید 
مصوب شــورای شــهر را مشوق های 
بسیار خوب برای شهروندان قانون مدار 
برشــمرد و گفت: به عنــوان مثال در 
املاکی که توسط شهرداری به صورت 
مجاز تفکیک می شود به جای ۴۳/۷۵ 
درصد ســرانه تنها ۱۰ درصد عوارض 

اخذ می شود.
عوارض  از حــذف  همچنیــن  وی 
تراکــم یا عوارض تراکــم مازاد و اخذ 
صرفاً عــوارض زیربنا خبر داد و گفت: 
این تصمیم شورای شهر مشوق خوبی 
برای ســرمایه گذاران و انبوه ســازان 
برای ســاخت و ســاز در شهر است و 
از طرفی مانع افزایش ناگهانی عوارض 
برای شــهروندان جهت افزایش تراکم 
و ایجاد شــیبی منطقــی در این باره 
خواهــد شــد و در واقع هــم به نفع 
شهروندان و هم به نفع سرمایه گذاران 

خواهد بود.
این عضو شــورای شــهر به حذف 
عوارض زیربنای پارکینگ، حذف اخذ 
عــوارض تغییر کاربــری در تخلفاتی 

که کمیســیون مــاده ۱۰۰ پذیرفته و 
نیز اعمــال  تخفیفــات گروهی برای 
کمیتــه امداد، بهزیســتی، ایثارگران، 
مشــمولین قانــون جوانــی جمعیت، 
طرح اقدام ملی، حســینیه ها و اماکن 
و اماکــن مذهبــی در تعرفه امســال 
شهرداری اشــاره و عنوان کرد:  بهای 
خدمات سازمان ها و مناطق شهرداری 
با دقت کامل و منطبق بر قانون ولی با 
سوبسید شورای اسلامی شهر محاسبه 

شده است.
براساس  وی متذکر شد: شهرداری 
تورم مجاز بــه افزایش تا ۴۵ درصدی 
تعرفه هاست ولی برای امسال تنها ۲۴ 
درصد افزایش در نظر گرفته شــده و 
این اقــدام علاوه بر کاهش فشــار به 
شــهروندان، قطعــاً منجر بــه کاهش 

درامدهای شهرداری خواهد شد.
حیدری به جلســات بررسی لایحه 
بودجه ۵۵۰۰ میلیاردی شهرداری یزد 
برای ســال ۱۴۰۳ در کمیســیونهای 
مربوطــه از جمله کمیســیون تلفیق 
اشــاره و ضمن ابراز امیدواری نسبت 
بــه تصویــب لایحه و تحویــل آن به 
فرمانــداری تا پایــان بهمن ماه، گفت: 
قطعــاً با توجه به کاهــش درآمدهای 
شــهرداری از جمله با توجه به تعرفه 
عوارض امســال، کاهش ۲۰۰ میلیارد 

تومــان بودجه مصوب ســال آینده را 
شاهد باشیم.

وی یکــی از اقدامــات قابل توجه 
اخیر شــهرداری را جابجایــی اعتبار 
جهــت خرید ۲۵ میلیــارد تومان قیر 
جهت آسفالت معابر ذکر کرد و گفت: 
متاسفانه تعلل دوره قبل شورای شهر 
جهــت انجام آســفالت معابر و پس از 
آن وقوع ســیل و آســیب مضاعف به 
این بخش باعث نارضایتی شــهروندان 
بود که در همین راســتا آسفالت معابر 
در دستور کار شــورا و شهرداری قرار 
گرفتــه و هم اکنون شــاهد طرحهای 
متعدد اجرای آســفالت معابر ســطح 

شهر هستیم.
حیدری با بیان این که شــهر یزدا 
دارای دو هزار کیلومتر معبر است که 
مرمت آسفالت تمام این معابر نیازمند 
شش هزار میلیارد تومان اعتبار معادل 
۱.۵ برابر بودجه ســالانه شــهرداری 
اســت، گفت: با این حال امیدواریم تا 
پایان ســال با اختصاص جمعاً  ۳۰۰ 
میلیــارد تومان در این حوزه شــاهد 
تحول قابل توجهی در بهبود آســفالت 
معابر شهر و شاید هم رکوردی در این 

زمینه باشیم.
وی ابــراز کــرد: بــا تخصیص ۲۵ 
میلیارد تومان اخیر امیدواریم نســبت 

بــه خرید دو هزار تن قیر و آســفالت 
حدود ۴۰۰ هزار متر معابر دیگر شهر 

یزد اقدام شود.
رئیس کمیســیون فرهنگی شورای 
شــهر در ادامه با اشــاره بــه تأمین و 
راننده دو دســتگاه  پرداخــت  هزینه 
خــودرو ون جهت ایاب و ذهاب دانش 
آموزان دارای معلولیت جهت دو سال 
تحصیلی ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۴ توسط شورا، 
گفت: یکی از مهمترین معضلات شهر 
در جهت آبادانی شــهر، تملک اراضی 
در مسیر اجرای طرح هاست که اعتبار 
زیــادی را صرف خود می کند و به جد 
نیازمنــد تعامل و همــکاری نهادهای 

دولتی و مردم است.
وی گفــت: خوشــبختانه در ایــن 
دوره از شــورا بــا همــکاری برخی از 
دستگاه های اســتان از جمله دانشگاه 
یــزد و اداره کل اوقاف و امور خیریه و 
بلاتکلیفی  رفع  شاهد  بخش خصوصی 
طرحهای شهری بعضاً با عمر ۲۰ سال 

در شهر هستیم.
وی در این رابطــه به آغاز عملیات 
بلوار ایرج افشــار در اراضی دانشــگاه 
یزد، بلــوار آیت الله ابوترابی در اراضی 
اوقاف و بلــوار امــام محمدباقر)ع( با 
همکاری مجموعه مرتاض اشاره کرد و 
افزود: بخشی از بلوار پیامبر اعظم)ص( 
نیز بــا همکاری مجموعه اوقاف و امور 
خیریه استان از سال آینده در دستور 

کار قرار خواهد گرفت.
پایانی سخنانش  بخش  در  حیدری 
به افتتــاح و بهره بــرداری ۴۵ طرح 
شهری با سرمایه گذاری بالغ بر ۹ هزار 
میلیارد تومان همزمان با ایام الله دهه 
فجر اشــاره و از اهم این طرحها را فاز 
دانش،  بوســتانهای  اکوپارک،  نخست 
زنبــق، مهربانــی، کمیــل و تعدادی 
دیگر از بوســتانهای ســطح شهر، باند 
دوم بلوار نصر، بلوار شــهدای خیرآباد، 
گرمخانه شهرداری، خانه کودکان کار، 
خانه مشــاغل سنتی، پایانه مسافربری 
امام خمینی)ره(، رونمایی از ماشــین 
الات شــهرداری، خط انتقال پســاب 
و ۵۷ مــورد حذف کنتور آب شــرب 
بــرای آبیاری فضای ســبز شــهری، 
انیمیشن شهرداری در حوزه  تولیدات 
روزخانه  از  بخشی  احیای  گردشگری، 
مرکــزی یــزد، طرحهای روشــنایی 
معابــرو غیره خواند و گفت: یکســری 
از طرحهای دیگر شــهر نیــز تا پایان 
اسفندماه و قبل از شروع سال نو مورد 

بهره برداری قرار خواهد گرفت.

عضو شورای شهر یزد :
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یک پژوهشــگر حوزه آب و محیط زیســت با اشاره به وضعیت وخیم 
بارش، منابع آب و ســدهای خالی گفت: تأمین بدون هشدار آب در این 
روز ها و ماه ها در کلان شهرهایی مانند مشهد و تهران باعث شده است که 
اغلب شهروندان شدت تنش آبی را درک نکرده و به مصارف عادی و حتی 
اســراف گونه خود ادامه  دهند. مصطفی فدائی فرد در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایلنا، در ارزیابی اوضاع منابع آبی در شــرایط تداوم کم بارشی در 
کشــور اظهار داشت: در ســال آبی جاری که یکی از کم بارش ترین ها در 
پنجاه ســال گذشته است، به غیر از استان های گیلان و مازندران، برخی 
از اســتان های کشور مانند تهران، لااقل با حدود ۶۰ درصد کاهش بارش 
مواجه شده اند و باقی استان ها نیز با کاهش شدید میزان بارندگی روبه رو 
هستند که به دلیل خشکسالی های سه سال گذشته، اثرات بسیار نامطلوبی 
را بر جای نهاده اســت که حتی اگر ماه های پرُبارشــی را پیش رو داشته 
باشیم نیز موضوع کمبود آب بسیار جدی است. باید پذیرفت که کم آبی در 

ذات وضعیت جغرافیایی این کشور است.
وی بــا بیان اینکه در حال حاضر آب موجود در مخازن چهار ســد از 
ســد های پنج گانه تأمین آب شرب تهران، به کمتر از ۱۵ درصد رسیده و 
سد لار نیز تقریبا خشک شده است، گفت: تامین آب شرب برخی مناطق 
در کشور مانند سیستان وبلوچستان، مشهد، تهران و گلستان، بسیار جدی 
است و در اولویت برنامه ریزی های وزارت نیرو قرار دارند. برخی شهرهای 
دیگر خراســان رضوی، لرســتان، کهگیلویه  و بویراحمد، خراسان شمالی، 
ســمنان، سیستان  و بلوچستان و کرمان و ساوه مشمول طرح های تأمین 
آب  اضطراری هســتند. این در حالی است که مسئولین تاکید دارند که 
لحاظ کردن طرح های اضطراری تأمین آب به معنای بحرانی بودن شرایط 
تأمین آب نیست، البته وضعیت تامین آب کشاورزی بسیار بحرانی تر است 
و بطور حتم، چالش های اقتصادی و حتی امنیتی شدید را ایجاد خواهند 

کرد.
وی تاکیــد کرد: در مجموع کوتاهی کردن در تبیین شــرایط فعلی و 
خشکی شدید ایران و به خصوص تهران، موجب شده است که شهروندان 
درکی از شدت تنش آبی نداشته باشند. درواقع تأمین بدون هشدار آب در 
این روز ها و ماه ها در کلان شهرهایی مانند مشهد و تهران باعث شده است 
که اغلب شــهروندان شدت تنش آبی را درک نکرده و به مصارف عادی و 

حتی اسراف گونه خود ادامه  دهند.
فدائی فرد بیان داشــت: در طی ۴۵ ســال گذشته، فقط و فقط به فکر 
تامین آب به هر شــکل ممکن بوده ایم و با این رویکرد، توهم فراوانی منابع 
آب را برای مصارف هرچه بیشــتر آب ایجاد کرده ایم. در طی دو دهه ی ۷۰ 
و ۸۰ و حتی تا اوایل دهه ۹۰ با سدســازی های بی رویه و غیراصولی به این 
رویکرد دامن زده ایم و در یک دهه ی اخیر با اجرای طرح های انتقال آب بین 
حوضه ای که فاقد مطالعات و ارزیابی های کافی بوده اند، به این رویکرد ادامه 
داده ایم. در ســال های اخیر هم که دیگر جایی برای احداث سد در کشور، 
همچنین آبی بــرای انتقال بین حوضه ای باقی نمانده، به اجرای طرح های 
تامین آب اضطراری خلق الساعه )نوپدید( بدون مطالعه لازم و بعضا غیراصولی 
مانند بهره برداری از آب های ژرف یا فســیلی رو آورده ایم که تاکنون هیچ 
ثمری نداشته اند که از جمله آن چاه شماره ۱ سیستان پمپ در عمق ۱۲۰۰ 
متری سوخته و چاه تعطیل شده است، چاه شماره ۲؛ آب شیرین کن ندارد 
و تعطیل شده است، چاه شماره ۳؛ آب شیرین کن نصب شده و ۷ کیلومتر 
خط آبرسانی احداث شــده ولی چاه آب ندارد و با یک روز پمپاژ آب قطع 
می شود. چاه شماره ۴؛ تا عمق ۱۴۵۰ متری حفر شده و چون به آب نرسیده 
متوقف شــده است. نتیجه اینکه ۱۰۰۰ میلیارد تومان هزینه شده و حتی 
یک لیتر آب دســت مردم نرسیده است و البته نه کسی پاسخگوست و نه 
کسی مورد بازخواست و حساب پس دادن قرار گرفته است و به ناچار مجوز 
حفر ۱۰۰ حلقه چاه جدید در آن منطقه گرفته شده است. بنابراین همانند 
سایر مناطق، همواره آخرین راهکار، حفاری چاه های جدید برای آب شرب 
در مناطق ممنوعه اســت که منجر به توسعه فرونشست و افزوده شدن بر 
شدت بحران های محیط زیستی می شود و چون که پای تامین آب شرب و 

جنبه های امنیتی در میان است، هیچکس قادر به مخالفت نیست.
وی ادامه داد: در مجموع، این رویکرد منجر به توســعه بی رویه و رشد 
جمعیت غیر قابل کنترل کلان شهرها شده است و ضمن اینکه موضوع تامین 
آب آنها را در وقوع خشکسالی ها بحرانی کرده است، به دلیل فقدان طرح های 
پدافندی تامین آب برای جمعیت های پرُشمار و کلان، شرایط را سیاسی نیز 
خواهد کرد. با این وضعیت و با گذر زمان و استفاده از مُسکن های مقطعی، 
بحران های مرتبط با موضوع آب و محیط زیست به صورت تصاعدی تشدید 

شده و امکان وقوع شرایط غیر قابل انتظار را در پی دارد.
مدیر سابق طرح جامع آب کشور با اشاره به تشدید وقوع پدیده 
فرونشســت گفت: در حال حاضر همه دشــت های کشور که آب 
شیرین و قابل برداشت دارند، درگیر فرونشست هستند. به اعتقاد 
بســیاری از کارشناسان و کنشــگران آب و محیط زیست، پدیده 
فرونشست زمین مهم ترین عامل نابودی سرزمین ایران خواهد بود 
و با وجود این که نرخ فرونشست در ایران بطور متوسط بیش از ۵ 
برابر متوســط جهانی است و البته تبدیل شدن آن به فروچاله در 
برخی مناطق ده ها برابر است، متاسفانه هیچ توجهی به این پدیده 
و اثرات برگشت ناپذیر آن نمی شود و همین بی توجهی بر وخامت 

اوضاع افزوده است./ ایلنا

رضا نورانیان؛ آقای محیط زیست یزد در بازدید از ایرنا:

 مدیر کل حفاظت محیط زیست استان 
مدیریت  تحت  عرصه های  وسعت  یزد، 
این اداره کل در اســتان را ۱۱.۵ درصد 
بعضا  ایــن مناطق  اعلام کرد و گفت: 
مورد چشمداشــت افرادی اســت که 
در حوزه های صنعــت و معدن فعالیت 
با پشتوانه  می کنند ولی محیط زیست 

قانون از آنها صیانت می کند.
به گزارش ایرنا،  »سید رضا نورانیان« در 
جریان بازدید از دفتر ایرنا افزود: امید است که 
بتوانیم این مناطق را از فعالیت های بشری 

حفظ کرده و به آیندگان تحویل دهیم.
به گفته وی چرای دام و شکار و صید هم 
تهدیدات دیگر این مناطق است که اعضای 
یگان حفاطت محیط زیست به خوبی از آن 

حفاظت می کنند.

وی بــه تنوع زیســت محیطــی در این 
مناطق اشاره و اضافه نمود: برای اینکه همه 
زیستگاههای اســتان تحت تاثیر قرار نگیرد 
سعی شــده بخش هایی از زیستگاهها بکر 
بمانند تا به نسلهای اینده تحویل دهیم و همه 
عرصه های طبیعی را دستخوش بهره برداری، 
تغییر و تحول و دســت درازی انسان ساخت 

نکنیم.
وی اضافه کرد: در استان یزد ۱۱ زیستگاه 
مستعد شناسایی شــده که مراحل سختی 
برای مستند ســازی و تثبیت آن در مراجع 
ذیربط انجام و در شورای عالی محیط زیست 

قرار گرفتند.
نورانیان یادآور شــد: در حــوزه مردمی 
سازی رتبه اول کشــور را داریم؛ مجموعا ۵ 
مورد زیستگاه مردم نهاد در کشور داریم که 

سه مورد آن در استان یزد است ضمن آنکه 
۲ پروژه مشارکتی هم برای احیای جمعیت 
وحوش با مشارکت نهادهای مردمی در دست 

اقدام داریم.
وی تعداد مراکز تکثیر و پرورش وحوش 
استان را ۱۰ مورد اعلام کرد و افزود: اتکای به 
منابع دولتی نمی توان کرد و باید بخش غیر 

دولتی فعال شود.
مدیرکل محیط زیست یزد از فعالیت بیش 
از ۸۰ درصد صنایع اصلی اســتان که ممکن 
اســت عامل اصلی ایجاد الودگی باشــند در 
محور عقدا به مهریز خبر داد که تحت نظارت 
سیستم پایش محیط زیست است و متاسفانه 
بیشترین بارگزاری های صنعتی در این مسیر 

رخ می دهد.
وی تمرکز مســوولان اســتان و مدیران 
و تصمیم گیــران را بر همیــن محور عقدا 
به اردکان دانســت و گفــت: در صورت حل 
مشکلات زیست محیطی این منطقه، مشکل 

کل استان حل می شود.
نورانیان، مــردم را صاحبان اصلی محیط 
زیســت دانست و با بیان اینکه آنها حق دارند 
در جریان شرایط زیست محیطی باشند، اظهار 
داشت: همیشه وضعیت هوا مناسب نیست و 
گاهی شرایط اضطرار داریم که باید اقداماتی 
انجام شود ولی اطلاع داشتن حق مردم است.

وی در خصوص مباحث مرتبط با معدن 
دره زرشک تفت گفت: این موضوع در سطح 
ملــی در وزارتخانه های مربوطــه در حال 
بررسی است و با در نظر گرفتن همه مسائل 
زیســت محیطی، تصمیم گیری خواهد شد 
ضمن آنکه نظرات کارشناسی استان پیشتر 

در خصوص این معدن اعلام شده است.

محیطزیستازمناطقزیرپوشش
خودباوجودطمعنگهداریمیکند

 شادی شاملو عضو کتابخانه 
مرکزی یــزد و دانش آموز 
کلاس چهارم دبستان شاهد 
پوررضایی این شهرســتان 
در دومین دوره جشــنواره 
سفید،  هدهد  دوســالانه 
رتبه برتر و مدال طلای این 

جشنواره را کسب کرد.
های  کتابخانه  نهاد  مدیرکل 
عمومی یزد جمعه شب در گفت 
و گو با ایرنا در خصوص جشنواره 
هدهدسفید اظهار داشت: ۲۸۵ 
نفر در مرحله مقدماتی استانی 
این جشــنواره در یزد شــرکت 
کردنــد که این اســتان از نظر 
مشــارکت، رتبه پنجم کشور را 

کسب کرد.
محمدمحسن رفیعی افزود: از 
بین شرکت کنندگان ۴۴ نفر به 
مرحله اســتانی راه یافتند و ۱۳ 
نفــر از آنان به عنــوان برگزیده 
استانی انتخاب شدند که هفت 
نفر در بخش کودک، سه نفر در 
بخش نوجوان و ســه نفر نیز در 

بخش کتابدار تجلیل شدند.
وی تصریح کــرد: در مرحله 

هدهدسفید،  جشنواره  کشوری 
شــادی شــاملو عضو کتابخانه 
مرکزی یزد، در بین پنج برگزیده 
ملی بخش کــودک قرار گرفت 
و مدال طلای دومین دوره این 

جشنواره را کسب کرد.
رفیعی افزود: در مرحله پایانی 
هدهد  دوره جشــنواره  دومین 
سفید، ۳۰ کتاب در سه موضوع 
داستان، شعر و آزاد مورد داوری 

شرکت کنندگان قرار گرفت.
هدهد  جشــنواره  اختتامیه 
با حضور وزیر فرهنگ  ســفید 
و ارشاد اســلامی، دبیرکل نهاد 
کتابخانه های عمومی کشــور و 
جمعی از نویسندگان و ناشران 
در کتابخانه عمومی پارک شهر 
تهران برگزار شــد کــه در این 
جشــنواره پنج نفــر در بخش 
کــودکان، پنج نفــر در بخش 
نوجوانان و ۶ نفــر از کتابداران 
نهاد کتابخانه های عمومی کشور 
به عنوان برگزیده انتخاب شدند.

یکصد و ۱۲ باب کتابخانه با 
بیــش از ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار 
جلد کتاب در اســتان یزد فعال 

اســت و ۱۰۵ هزار و ۵۳۴ هزار 
نفر معادل ۸.۵ درصد جمعیت 
اســتان عضــو کتابخانــه های 

عمومی هستند که این استان از 
نظر تعداد اعضا بین استان  های 

اول تا سوم قرار دارد.

طلای هدهد سفید به دانش آموز یزدی رسید
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اعتماد - این روزنامه در یادداشتی »آسانی سفر عمره از عراق« را با 
ایران مقایسه کرده و نوشته است: آن را مقایسه کنید با سیستم ثبت نام 
برای۶ میلیون نفر در سال ۱۳۹۱ و دریافت ۸۰۰ هزار تومان معادل 
۸۰۰ دلار در آن سال و بعد از گذشت ۱۱ سال دوباره پول کامل سفر 
را به میزان۴۰ تا ۴۵ میلیون تومان می گیرند. در تمام دنیا و بین تمام 
کشورهای اسلامی این سبک مدیریت امور زیارتی فقط اختصاص به 
ایران دارد. حقیقتا، وجدانا، اخلاقا اسم این روش و سیستم زیارت حج 

و عمره رفتن در ایران گویای چیست؟

ناامنیرامیبینیدوبازهم
بهطالباناعتمادمیکنید؟

روزنامه جمهوری اســلامی نوشــت:ناامنی از دو طریق به جامعه 
تحمیل می شــود، یکی شــرارت های داخلی و دیگــری مداخلات 
برون مرزی. نوع دوم که تحت عنوان »امنیت ملی« تعریف می شود، 
شامل جنگ نیز هســت ولی در مواردی بدون آنکه جنگ به وجود 
بیاید، اغراض خاصی ممکن اســت انگیزه بعضی دولت ها برای ناامن 

ساختن مرزها یا حتی داخل کشور شوند.
ما ملت ایران در این زمینه تجربیات زیادی داریم که یکی از آنها به 

همسایه شرقی مان افغانستان مربوط است.
از شروع سلطه طالبان بر افغانستان در اواخر دهه هفتاد و کشتار 
وحشــیانه دیپلمات های ایرانی در کنسولگری مزارشریف و خبرنگار 
خبرگزاری جمهوری اسلامی در آن شهر، مرزهای مشترک کشورمان 
با افغانستان نیز در معرض ناامنی قرار گرفتند. سلطه نزدیک به ۵ ساله 
طالبان بر افغانستان در آن مقطع، ناامنی هائی را برای ایران رقم زد که 
با تدابیر مســئولین به خطرهای بزرگ تر منجر نشد. در سال ۱۳۸۰ 
انفجار برج های دوقلوی نیویورک و متوجه شــدن انگشت اتهام این 
اقدام به ســوی طالبان موجب شد آمریکا به افغانستان حمله کند و 

آن را اشغال نماید.
در مدت ۲۰ ســال اشغال افغانستان توســط آمریکا، ناامنی در 
افغانستان ادامه یافت و طالبان که از حکومت طرد شده و به اقدامات 
چریکی و تروریستی متوسل شده بود، مرتکب جنایات زیادی علیه 
شهروندان در داخل افغانســتان شد. انفجار مدارس، مساجد، حمله 
تروریستی به تجمعات و کشــتار مردم در بازار و خانه و محل کار از 
جمله اقداماتی بودند که طالبان برای ناامن ساختن افغانستان انجام 
می داد. این تحرکات تروریستی طالبان در آن ۲۰ سال علاوه بر مردم 
افغانستان، مشــکلاتی نیز برای کشورهای همسایه ازجمله ایران به 
وجود می آورد ضمن اینکه از جمله اهداف اصلی جنایات تروریستی 
طالبان در آن مقطع، شیعیان، فارسی زبانان و علاقمندان به ایران در 

داخل افغانستان بودند.
با تبانی آمریکا و طالبان در سال ۱۴۰۰ که براساس یک قرارداد ۴۰۰ 
صفحه ای در دوحه قطر صورت گرفت، از ۲۴ مرداد همان سال آمریکا 
حاکمیت افغانستان را، از اشرف  غنی سلب کرد و به طالبان سپرد. در 
این قرارداد که فقط چند صفحه آن منتشر شده طالبان متعهد شد با 
استفاده از حمایت های مخفی و آشکار آمریکا و بکارگیری سلاح های 
برجای مانده آمریکائی  در افغانستان، این کشور را به کانونی برای استقرار 
گروه های تکفیری-تروریستی تبدیل و اهداف آمریکا را در منطقه محقق 
نماید. طالبان با ظاهری ضدآمریکائی به قدرت برگشت ولی سران این 
گروه را هواپیماهای آمریکائی به افغانستان منتقل کردند! با گذشت زمان 
و امتحانی که ســران طالبان در وفاداری به آمریکا نشان داده اند، حالا 
آمریکا بخش هائی از واقعیت های پشــت پرده روی کار آوردن طالبان 
در افغانستان را آشــکار کرده و یا کمک های مالی و نشان دادن چراغ 
سبز برای خارج ساختن این گروه از فهرست تروریستی درصدد هموار 

ساختن راه عادی  سازی روابط با آن برآمده است.
در این میان، جمهوری اسلامی ایران که با خوشبینی تمام به طالبان 
اعتماد کرده و حتی سفارت افغانستان در تهران را به این گروه تحویل 
داد، نه تنها به هیچیک از خواسته های خود از طالبان نرسیده بلکه دچار 
دردسرهای ناامنی و عوارض منفی دیگری از ناحیه این گروه شده است 
که رهائی از آن ها کار آسانی نیســت. علاوه بر باندهای سرقت، تجاوز 
ناموسی، قتل و انواع زورگیری ها در شهرها، خانه ها و پارک ها، نفوذ عوامل 
تعلیم دیده گروه های تکفیری-تروریستی به نقاط مختلف کشور یکی از 

تهدیدهای مهمی است که هیچ توجیهی برای آن وجود ندارد.
نفوذ عادل پنجشیری، تروریست باسابقه دست آموز مشترک طالبان 
و داعش به قلب تهران را با کدام استدلال می توان توجیه کرد؟ قربانی 
شــدن نزدیک به ۱۰۰ کودک و زن و مــرد در انفجارهای کرمان و 
مجروح شــدن صدها نفر را چگونه می توان توجیه کرد؟ جنایت در 
صحن حرم مطهر رضوی و شاهچراغ که تکرار هم شد را باید بر اینها 

اضافه کرد.
با محکوم کردن این جنایات و شعار انتقام سر دادن و در همان حال 
نسبت به گرگ تیزدندانی که در همسایگی ما پوست روباه بر تن کرده، 
از ناکجاآباد ســر در خواهیم آورد. چرا گوشی برای شنیدن نصیحت  
خیرخواهان وجود ندارد؟ آیا منتظر هستید تجربه محمود افغان تکرار 

شود؟ چه وقت قرار است صدای این آژیر خطر را بشنوید؟

صرفهجویی۲۰۰هزارمترمکعبآب
دریزدبااقداماتحفاظتییکساله

آب  مدیرعامــل شــرکت ســهامی   
جویــی  صرفــه  از  یــزد  ای  منطقــه 
بیــش از ۲۰۰ هــزار متــر مکعب آب 
با اقدامات حفاظتی و کشــف چاه های 
غیرمجاز در اســتان یزد طی یک سال 

داد. خبر  گذشته 
رابطه  این  در  محجوبــی«  »جواد 
احیا و  گفت: در راســتای طــرح 
گروه های  تلاش  با  و  بخشی  تعادل 
ادارات  تمام  بازرســی  و  گشــت 
استان  های  منابع آب شهرســتان 
مجاز  غیر  چــاه  حلق   ۱۸۲ تعداد 
شناســایی و کشف شد که این امر 
۲۰۰ هزار  صرفــه جویی بیــش از 
متر مکعب آب برای اســتان را در 

داشت. پی 
وی افــزود: از تعــداد ۱۸۲ حلقه 
تعداد  کشــف شده  مجاز  غیر  چاه 
شــده  پر  ها  چاه  این  از  حلقه   ۶۰

است.  
سه  از  بیش  اینکه  بیان  با  محجوبی 
طریق  از  آب  مکعب  متــر  میلیون 
تقلیل  و  هوشــمند  کنتــور  نصب 
اســت،   آمده  وجود  به  منصوبات 
ابراز کــرد: ۹۵ درصد از چاه های 
های  از چاه  ۸۱ درصد  و  کشاورزی 
سال  یک  در  یزد  اســتان  صنعتی 
مجهز  هوشمند  کنتور  به  گذشــته 

است. شده 
شــرکت  مدیــره  هیئــت  رئیــس 
بــه  یــزد  منطقــه ای  آب  ســهامی 
ســال  یک  در  ها  نه  رودخا لایروبــی 
عملیات  گفت:  و  کرد  اشــاره  گذشته 
نه های  رودخا بازگشــایی  و  لایروبــی 
 ۱۶۰ عتبــاری معــادل  اســتان بــا ا
یــت  منظورهدا بــه  ریــال  میلیــارد 
نه  صحیــح ســیلاب در مســیر رودخا

نجام شد. های اســتان ا
اختصــاص  از  محجوبــی همچنیــن 
اعتبــاری بالغ بــر ۲۳ میلیارد ریال از 
محــل اعتبــارات ملی جهــت عملیات 
خبر  استان  رودخانه های  ســازی  آزاد 
معادل  مبلغی  با صــرف  و گفــت:  داد 
۹۰  میلیــارد ریــال از محل اعتبارات 
جــاری و معــادل ۴۷ میلیارد ریال از 
محــل اعتبــارات تخصیصــی مدیریت 
بحران در ســال ۱۴۰۲ نیز بخشــی از 
انجام  اســتان  رودخانه های  لایروبــی 
شــده و لایروبی دیگــر رودخانه های 
اولویت دار در دســت اقدام می باشد.

آب  عامل شــرکت ســهامی  مدیــر 
منطقــه ای یزد پــروژه بازار آب را از 
یزد  و  یزدنوین  سند  در  مهم  طرح های 
به  این پروژه  بهره ور دانســت و گفت: 
اردکان  یزد  در دشــت  پایلوت  صورت 
آغاز  امســال  اســفند مــاه  اوایــل  از 

شد. خواهد 
کــرد:  خاطرنشــان  محجوبــی 
 ۱۰ میزان  بــه  حداکثر  بهره بــرداران 
نــه مجــاز بهره برداری  درصــد از پروا
ننــد در  خــود از منابــع آب را می توا

بــه متقاضیان عرضه کنند. بازار آب 

مدیــر عامــل آب منطقــه ای تاکید 
کــرد: در همین راســتا ســامانه ای با 
آب(  بــازار  )ســامانه  »ســبا«  عنوان 
طریق  از  متقاضیان  که  شــده  طراحی 
و  درخواســت  ثبــت  بــه  نســبت  آن 
بررســی  از  پس  آب  واگذارکننــدگان 
درخواســتهای  ننــد  توا کارشناســان 
کنند. پذیرش  اعلام  را  خود  نظر  مورد 

محجوبــی بــه پروژه هــای عمرانی 
و طرح و توســعه این شــرکت در یک 
ســال گذشــته اشــاره کــرد و گفت: 
عملیــات عمرانــی ســد مخزنی هرات 
بــا حجــم ۲۳ میلیــون مترمکعــب و 
۹۰۰  میلیارد  بــا اعتبار بــروز شــده 
تومان به عنوان بزرگترین ســد استان 

است. رسیده  پایان  به 
منطقه ای  آب  مدیــره  هیئت  رئیس 
را  طرح  ایــن  اجــرای  از  هــدف  یزد 
حقابه  مطمئــن  تامین  ســیلاب،  مهار 
کشــاورزی و صنعت شهرســتان خاتم 
و ایجــاد پتانســیل گردشــگری ایــن 

دانست. منطقه 
 ۱۰۰ بــا اشــاره بــه اجــرای  وی 
نتقال و مخزن پســاب  درصــدی خط ا
کرد:  براز  ا آبرســان  ســبز  خط  پروژه 
ایــن طرح شــامل  عملیــات اجــرای 
احداث یک بــاب مخزن بتنی به حجم 
لوله  اجرای خط  و  مترمکعــب  هزار   ۲
۲۲ کیلومتر بــا قطر ۵۰۰  بــه طــول 

است. میلیمتر 
محجوبــی گفت: طرح یاد شــده از 
کشــور  پســاب  های  طرح  مهمتریــن 
های  شــهرک  که  شود  می  محســوب 
ســیکل  نیــروگاه  و  فــولاد  صنعتــی 
ترکیبــی یزد، شــهرک صنعتی یزد را 

تحت پوشــش قرار می دهد.
این مســول در مورد سایت مخازن 
ذخیــره آب، گفــت: عملیــات اجرای 

۵۰ هزار متــر مکعبی  ســاخت مخزن 
 ۲۵۰ ذخیــره آب با مبلغ بروز شــده 
به  و  رســید  پایان  به  تومان  میلیــارد 

زودی به بهره برداری می رســد.
محجوبی ادامه داد: با ســاخت این مخزن 
تاب آوری آبی اســتان در فصل های تابستان 

و زمستان افزایش می یابد.
بــراز کرد: طولانــی ترین خط  وی ا
نتقال پســاب کشــور بــه طول ۱۰۰  ا
کیلومتــر و بــا مبلغ  ســرمایه گذاری 
بــروز شــده ۵۰۰ میلیــارد تومان در 
هفته دولت و با حضور رئیس ســازمان 

افتتاح شد. برنامه و بودجه کشــور 
مدیر عامل آب منطقه ای، طرح تابا را یکی 
دیگر از طرح های مهم این شرکت در یک سال 
گذشته دانســت و افزود: این طرح شامل سه 
طرح مهم تحویل حجمی آب، بازار آب و اتاق 

شیشه ای منابع و مصرف می باشد.
محجوبــی بــا بیان اینکــه فاز اول 
اجرایی می  امســال  پایان  تا  تابا  طرح 
شــود، گفت: فــاز تکمیلــی این طرح 
۱۴۰۳ بــه طول می  تــا پایان ســال 

. مد نجا ا
منطقه ای  آب  مدیــره  هیئت  رئیس 
بــا بیان اینکه این طرح باعث پایداری 
منابــع موجود می شــود، گفت: طرح 
تحویــل حجمــی آب بــا توجــه بــه 
تجهیــز چاه های کشــاورزی به کنتور 
هوشــمند در استان از دوسال گذشته 

است. اجرا  حال  در 
بــه گــزارش روابــط عمومــی آب 
پایان  منطقــه ای یــزد، محجوبــی در 
بــه راه اندازی اتاق شیشــه ای منابع 
و مصارف آب اشــاره کــرد و گفت: با 
تاپایان  انجام شــده  ریزی  برنامه های 
ســال ۱۴۰۲ فاز اول اتاق شیشــه ای 
راه  پایلوت  به صورت  ابرکوه  دشت  در 

شود. می  اندازی 

مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای یزد مطرح کرد:
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فهرستجدیدتاییدصلاحیتهادرراهاست
محسن اسلامی سخنگوی ستاد انتخابات کشور در گفت وگو با 
مهر، با اشــاره به آخرین فهرست نفرات تأیید صلاحیت شده برای 
انتخابات مجلس اظهار کرد: شــورای نگهبــان با توجه به فرآیند 
بررسی اعتراضات رد صلاحیت شدگان، شب گذشته فهرست ۱۰۱۴ 
نفر جدیدی از »افراد تازه تأیید صلاحیت شده« را به ستاد انتخابات 

کشور ابلاغ کرد.
وی افزود: پس از فهرســت شب گذشته شورای نگهبان، تعداد 
افراد تأیید صلاحیت شده با ۱۱ هزار و ۱۹ نفری که در گذشته تأیید 
شده بودند )توسط هیأت های اجرایی و هیأت های نظارت استانی(، 

هم اکنون جمعاً به ۱۲ هزار و ۳۳ نفر رسیده است.
اســلامی گفت: در »فهرست جدید شــورای نگهبان« هیچ کدام از 
نمایندگان ادوار و مجلس فعلی که رد صلاحیت شده و اعتراض داشتند، 
وجود ندارد؛ بر اساس اطلاعاتی که داریم، قرار است فهرست دیگری هم 

از سوی شورای نگهبان به ستاد انتخابات کشور، ارجاع شود.
سخنگوی ستاد انتخابات کشور اظهار کرد: درباره افزایش تعداد 
تأیید صلاحیت شده ها که قرار است فهرست نهایی آن در تاریخ ۱۹ 
بهمن از سوی شورای نگهبان اعلام شود، پیش بینی ندارم اما به ما 

اعلام کرده اند که اسامی دیگری نیز اضافه خواهد شد.
اســلامی همچنین با اشــاره به آخرین روند تأیید صلاحیت 
نامزدهای انتخابات خبرگان رهبری، اظهــار کرد: تا دو روز دیگر 
یعنی ۴ بهمن، اســامی نامزدهای تأیید صلاحیت شــده مجلس 

خبرگان رهبری را دریافت خواهیم کرد.

کاهشسهمیهبنزینآزادبه1۰۰لیتر
بر اساس اطلاعات رسیده به ایسنا از وزارت نفت، سهمیه بنزین 
۳۰۰۰ تومانی در کارت های سوخت شخصی از ۱۵۰ لیتر به ۱۰۰ 
لیتر با هــدف مقابله با قاچاق کاهش یافته اســت و این موضوع 

ارتباطی با سهمیه ۶۰ لیتر ماهانه ندارد.
همچنین در برخی خبرها ادعا شــده که ذخیره ســهمیه بنزین 
۱۵۰۰ تومانی که تا پیش از این، ۹ ماه و به  میزان حداکثر ۵۴۰ لیتر 

بود، از این پس به ۶ ماه و حداکثر ۳۶۰ لیتر کاهش می یابد.
در ایــن باره اینگونه اعلام شــد که امکان ذخیــره بنزین در 
کارت های سوخت در زمان کرونا، ۶ ماه یعنی ۳۶۰ لیتر بود که در 
آن زمان با توجه به کاهش مسافرت ها و عدم نگرانی برای ذخیره 
سهمیه سوخت، این زمان به ۹ ماه افزایش پیدا کرده بود، اما اکنون 
ذخیره سهمیه بنزین ۱۵۰۰ تومانی که تا پیش از این، ۹ ماه و به  
میزان حداکثر ۵۴۰ لیتر بود، به ۶ ماه و حداکثر ۳۶۰ لیتر کاهش 

یافته است.

بیائیدایرانتامحاکمهشوید!
احمد زیدآبادی در کانال تلگرامی اش نوشــت: شــیخ موسی 
غضنفرآبادی نمایندۀ مجلس از شهر بم در مورد بازگشت ایرانیان 
مهاجر به داخل کشــور گفته است: “هر کســی به عنوان ایرانی 
می تواند وارد ایران شود ولو اینکه مجرم باشد. اگر هم مجرم باشد 

می تواند وارد شود و نهایتا محاکمه اش انجام می شود”!
ای آقا! تو که هر چه ســران قوا برای تشویق و ترغیب ایرانیان 
مهاجر برای بازگشت به کشور رشته بودند، یک جا پنبه کردی! مگر 
کسی خودآزاری و سادیسم دارد که برای محاکمه و مجازات آن هم 
در دادگاه هایی که پشت درهای بسته مثل نقل و نبات حکم مرگ 
و حبس های طولانی صادر می کننــد، کار و زندگی و امنیتش را 
واگذارد و بار سفر بربندد تا به دیدار قضات دادگاه انقلاب نائل شود؟

من قبلاً کلی نصرالله معین را دلداری داده بودم که اگر برگردد، 
آب از آب تکان نمی خورد و  جان و شــغلش محفوظ اســت و به 
همین دلیل هم از برخی خارج رفته ها ناســزا شنیده بودم که مگر 
عقل از سرم پریده یا دچار جنون گاوی شده ام که ایرانیان مهاجر را 
به دم تیغ و دهان شیر فرا می خوانم؟ حالا این آقای غضنفرآبادی که 
از بد حادثه از خطۀ کرمان زمین ما هم هست، نه گذاشته نه برداشته 
و حرف همان ناسزاگویان را با چنان صلابتی به کرسی نشانده است 
که من از خجالت پیش شــان آب شده ام! البته آقای غضنفرآبادی 
آدم صریحی است و مثل بعضی ها حرفش را نمی خورد و نیتش را 

نمی پوشاند. او چندی پیش هم گفته بود:
 “اگر ما انقلاب را یاری نکنیم، حشدالشعبی عراقی، فاطمیون 
افغانی، زینبیون پاکستانی و حوثی های یمنی خواهند آمد و انقلاب 
را یــاری خواهند کرد”! به جز این، آقــای غضنفرآبادی  آدم واقعاً 
متنفذ و قدرتمندی هم هست. حتی قدرتش بیش از سران قواست! 
او رئیس کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس است، یعنی همان 
کمیسیونی که لایحۀ عفاف و حجاب را بدون آنکه در صحن مجلس 
مطرح شود، به تصویب رساند و مسئولیتش را هم به عهده گرفت، 
حال آنکه سران قوا هر کدام به نحوی کوشیدند پای شان را از این 
گلیم کنار بکشند. پس حرفش را نمی توان نادیده گرفت و یا کوچک 

شمرد. به هر حال، کشور ما هم اینطور اداره می شود!

سال های متمادی است که استفاده از نمای 
کامپوزیت در سطح کشــور رواج یافته و 
چندسالی است در ســاختمان های تازه 
ساز یزد هم خودنمایی می کند در حالیکه 
ایــن نماها به دلیل قابلیت اشــتعالزایی 
بیمارستان ها  برای ساختمان هایی نظیر 

نامناسب است.
به گزارش خبرنگار ایلنا، یزد اولین شــهر 
خشتی خام جهان است و به ثبت جهانی نیز 
رسیده اما از این ثبت جهانی و میراثی که از 
گذشتگان به جای مانده تنها نام آن را یدک 
می کشد و آنطور که باید و شایسته است 
مسئولان امر نتوانستند هویت تاریخی این 

شهر را در معماری جدید حفظ کنند.
این شهر ثبت شده جهانی در هجوم آهن 
و سیمان، در معماری نوین هویت خود را 
از دست داده در حالی که معماری همواره، 
تابع اصول و ضوابط معین و شناخته شده ای 
است و گویای فرهنگ، الگوهای رفتاری و 

ارزش های یک جامعه است.
نمای بیرونی ســاختمان های هر شــهر 
بیانگر ساختار کلی یک بنا است که باید 
هماهنگ با طبیعت و شرایط جغرافیایی و 
فرهنگی هر شهر و منطقه  باشد اما امروز 
نمای رومی و کامپوزیت و چندین و چند 
نوع دیگر که هیچ سنخیتی با فرهنگ و 
معماری ما ندارند، جایگزین آن چیزی شده  
که فرهنگ و معماری ما را برای جهانیان به 

ثبت رسانده است.
علاوه بر موضوعات مرتبط با تاریخ و فرهنگ 
و معماری، استفاده از نماهای کامپوزیت به دلیل 
بافتی که دارند به شــدت قابل اشــتعال بوده و 
لازم است هشــدارهایی که نهادهای متولی از 
جمله ســازمان نظام مهندسی و یا آتش نشانی 
در این خصوص می دهند را جدی گرفته و اقدام 

شایسته ای داشته باشند.

حریق بیمارستان گاندی و ضرورت
 جدی گرفتن اخطارهای ایمنی

آتش ســوزی در بیمارســتان گاندی یکی 
از آخریــن نمونه ها از حوادثی اســت که درپی 
بی توجهی به اخطارهای ایمنی صادر شــده از 
سوی آتش نشانی رخ داد و ویدیوهای متعددی از 
حریق آن در رسانه های اجتماعی منتشر شد که 
نشان می داد آتش، طبقات متعددی از ساختمان 

را در بر گرفته است.
مدیرعامل ســازمان آتش نشانی تهران علت 
انتقال و گسترش آتش به سایر طبقات این هتل 
بیمارستان را استفاده از نمای ناایمن کامپوزیت 
اعلام کــرد و این مهم هشــداری جدی برای 
ساختمان های مشــابه در سراسر کشور است 
که در استان یزد هم نمونه این ساختمان ها کم 

نیستند.
ســعید پــاک سرشــت؛ رئیس ســازمان 
آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهرداری یزد در 
این خصوص با بیان اینکه ساختمان های زیادی 
در یزد وجود دارند کــه دارای نمای کامپوزیت 
هستند که احتمال وقوع حادثه را بالا می برد و 
خطر آفرین است گفت: حریق بیمارستان گاندی 
تهران هشداری برای بیمارستان فرخی یزد است 

و البته در این خصوص نیز هشدار داده ایم.

وی با بیان اینکه نمای بیمارستان فرخی یزد 
به رغم عدم تطابق با معماری شهر جهانی که از 
آجر و کاهگل اســت، از کامپوزیت ساخته شده 
افزود: ساختمان های زیادی در یزد وجود دارند 
که دارای نمای کامپوزیت هســتند که احتمال 
وقوع حادثه را بالا می برد و خطرزاست و همچنان 
نیز برخی از ساختمان ها در حال استفاده از این 

نما هستند.
این مسئول با بیان اینکه نمای کامپوزیت که 
ما در کشور برای ساختمان ها استفاده می کنیم 
ضد حریق نیســت و در هر مترمربع بین ۵ تا ۶ 
کیلوگرم مواد اشتعال زا تولید می کند ادامه داد: 
این میزان مواد اشتعال زا با پنج تا ۶ لیتر بنزین 
برابری می کند و باید در این زمینه چاره اندیشی 

شود.

بیمارستان فرخی یزد ضعف های زیادی
 به غیر از نمای کامپوزیت دارد

رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری یزد گفت: بیمارستان شهید رهنمون، 
ساختمان شــرکت مخابرات، ساختمان حمل 
و نقل بار و مســافر شهرداری یزد و… از جمله 
ســاختمان های شــهر یزد هســتند که نمای 
کامپوزیتی دارند، البته بیمارستان رهنمون در 
این زمینه دارای شــرایط ویژه تری است چرا که 
به غیر از نمای کامپوزیت، یک ســری ایرادات و 
نواقص در سیستم اعلام و اطفای حریق و مسائل 

ایمنی دارد.
وی با تاکید بر اینکــه چندین نوبت در این 
زمینه با این بیمارستان مکاتبه شده اما اقدامی 
صورت نگرفته اســت اظهار داشت: با توجه به 
جمعیت آماری که در داخل بیمارستان رهنمون 
تردد دارند و بیمارانی که در داخل بیمارســتان 
بســتری هســتند، همچنان با توجه به شرایط 
محدوده این بیمارستان که خیابان های عریض 
و طویلی وجود ندارد و خیابان ها باریک اســت 
چنانچه حادثه ای رخ دهد مشکل بسیار بزرگی 

را رقم می  زند.
پاک سرشــت گفت: با وجود اینکه معمولا 
برای ساختمان های یزد، نمای سنتی به کار برده 
می شود و نمای کامپوزیت در دستور کار نیست 
اما ساختمان های زیادی در یزد وجود دارند که 
نمای کامپوزیت برای آنها به کار برده شده و برای 
تک به تک آنها اخطار تنظیم و ارســال می شود 
تا در این زمینه چاره اندیشی کنند ضمن اینکه 
مســئولان ما باید در این زمینه اقدامات لازم را 

انجام دهند که نمای کامپوزیت در ساختمان ها 
استفاده نشود.

رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری یزد با اشاره به وضعیت ساختمان های 
یزد افزود: ساختمان های جدیدی که طی مدت 
سه تا چهار سال گذشته در یزد ساخته شده اند 
معمولا در آن ها نکات ایمنی و دســتورالعمل ها 
رعایت شــده اســت و وضعیت خوبی دارند و 
سازمان آتش نشانی طی سه نوبت، قبل از ساخت 
و ســاز به صورت بازدید از نقشه ساختمان، در 
حیــن و نیمه های ســاخت و در مرحله پایانی 
ساخت از ســاختمان بازدید می کند و براساس 
طبقات و نوع کاربری آنها، دستوالعمل ها و نکات 
لازم از جمله الزام به داشــتن خاموش کننده ها، 
سیستم های اعلام و اطفای حریق، پله های فرار 

و… به آنها اعلام می شود.
وی عنوان کرد: متأســفانه ســاختمان های 
قدیمی یزد ایمنــی خوبی را ندارند البته برخی 
از ساختمان ها مانند بیماســتان ها، درمانگاه ها 
و مراکز تجــاری و… برای اینکه بتوانند پروانه 
کاربــری خود را تمدید کنند به آنها مهلت داده 
می شود و ایرادات را برطرف و دستورالعمل های 
ایمنی را اجرایی کردند اما برخی ساختمان ها و 
بیمارستان ها همچنان نسبت به اخطارها بی اعتنا 
بودند که احتمال وقوع حوادث را بسیار بالا می برد 
و نیاز به تذکرات جدی مسئولان در این زمینه 

است.
وی اظهار داشــت: متاسفانه طی چند سال 
گذشته، نمای کامپوزیت رواج پیدا کرد و استفاده 
از آن تا قبل از ســال ۱۳۹۵ در مبحث ســوم 
مقررات ملی ساختمان ممنوعیت نداشته و ما هم 

مجوز پلمب یا برخورد نداریم.
رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری یزد با بیان اینکه این دست از ساختمان 
ها در شهر یزد زیاد اســت خاطرنشان کرد: به 
دنبال اخذ مجوز از دادستانی برای برخورد و جمع 

آوری نمای این دسته از ساختمان ها هستیم.
به گزارش ایلنا، معلوم نیســت که نخستین 
بار چه زمان و چه کســی از نمای کامپوزیت در 
ساختمان ها استفاده کرد اما مشخص است که 
بدون توجه به شرایط اقلیمی ایران از کامپوزیت 
بی کیفیت استفاده شده در حالیکه کامپوزیت 
باید در برابر آتش سوزی مقاوم باشد اما آنچه در 
ایران مورد استفاده قرار می گیرد، بی بهره از این 
ویژگی است که نیاز به بازنگری جدی در قوانین 

و مقررات دارد.

آتشدرکمینبیمارستانفرخی
یزدوبیتوجهیمسئولان!

شهر جهانی یزد در هجوم نماهای ناایمن کامپوزیت؛ 


